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İrəvan COP29-a dəvəti də siyasiləşdirməyə çalışır

Azərbaycanın xoş məram nümayiş etdirərək BMT-nin İqlim Dəyişikliyi üzrə 
Çərçivə Konvensiyasının Tərəflər Konfransının 29-cu sessiyasına – COP29-a 
Ermənistanı da dəvət etməsi İrəvanda müzakirələrə yol açıb. Hiss olunur ki, hər bir 
məsələni siyasiləşdirməyə çalışan qarşı tərəf yenə də köhnə şakərindən əl çəkmir.

Bunun ən bariz göstəricisi Ermənis-
tan media subyektləri nümayəndələri-
nin öz ölkələrinin xarici işlər nazirliyinə 
məsələ ilə bağlı ünvanladıqları sualların 
cavabsız qalmasıdır. Hayastan xarici si-
yasət idarəsi jurnalistlərə bu barədə şərh 
verməkdən, faktiki olaraq, imtina edib.

glkənin populyar qəzetlərindən olan 
“Hraparak” qəzeti isə baş nazir Nikol Pa-
şinyanın COP2�-da iştirak edib-etməyə-
cəyi mövzusunda maraqlı yazı dərc edib. 
Nəşr qeyd edib ki, N.Paşinyan avqust 
ayında mətbuat konfransı keçirməyə 
hazırlaşır və o, ölkəsinin noyabrın ��-22-
də COP2� sessiyasında iştirak etməklə 
bağlı dəvət məsələsinə toxunacaq. “Hra-
parak” bu məlumatı baş nazir aparatının 
informasiya və ictimaiyyətlə əlaqələr 
idarəsinə istinadən yayıb.

Məlumata görə, qəzet “Ermənistan 
tərəfi Azərbaycan Prezidentinin kömək-
çisi Hikmət Hacıyevin haqqında söhbət 
açdığı dəvət məktubunu nə vaxt alıb və 
Ermənistan baş nazirinin administrasi-
yası buna nə cavab verib" Ermənistanın 
baş naziri Bakıya gedib COP2� konf-
ransında iştirak etmək niyyətindədirmi" 
Ermənistan tərəfinin rəsmi Bakının iki 
ölkə arasında mehriban qonşuluq müna-
sibətlərinin əsas prinsiplərinə dair sənəd 
imzalamaq təklifinə münasibəti necədir"” 
sualları ilə yazılı sorğu ünvanlayıb.

Hökumətdən verilən cavab isə belə 
olub� “Baş nazir Nikol Paşinyan məzu-
niyyətdən sonra – avqust ayında keçirə-
cəyi mətbuat konfransında qeyd etdiyiniz 
məsələlərə toxunacaq”.

Qeyd edək ki, rəsmi Bakının Ermə-
nistana COP2�-da iştirakla bağlı dəvət 
məktubu ünvanladığını Azərbaycan Pre-
zidentinin köməkçisi – Prezident Admi-
nistrasiyasının Xarici siyasət məsələləri 
şöbəsinin müdiri Hikmət Hacıyev Şuşada 
keçirilən ,, Qlobal Media Forumunda bil-
dirib.

Hikmət Hacıyev COP2�-un Preziden-
ti Muxtar Babayevin Ermənistan xarici iş-
lər nazirinə rəsmi dəvət məktubu ünvan-
ladığını nəzərə çatdırıb� “Biz Ermənistanı 
rəsmən COP2�-a dəvət etmişik. İki ölkə 
arasında diplomatik münasibətlərin ol-
madığı halda bu dəvət Azərbaycanın xoş 
iradəsini və inklüziv yanaşmasını göstə-
rir. İndi Ermənistan hakimiyyətinin qərar 
qəbul etməsi zamanı çatıb”.

Onu da bildirək ki, BMT-nin İqlim Də-
yişikliyi üzrə dərçivə Konvensiyasının 
Tərəflər Konfransı �COP� hər il keçirilir. 
COP-a sədrlik rotasiya əsasında BMT-
nin � regionunun – Afrika, Asiya, /atın 
Amerikası, Karib dənizi hövzəsi və Av-
ropa �Mərkəzi, Şərqi, Qərbi və digər� 
ölkələrinə keçir. Həmçinin, bu regionlar-
dakı qrup ölkələri arasında da sədrliklə 
bağlı növbələşmə mövcuddur. Azərbay-
canın təşkilata sədrliyinə dair qərar da 
məhz Şərqi Avropa qrupu ölkələrinin 
yekdil rəyi əsasında verilmişdi. Qeyd et-
mək yerinə düşər ki, COP2�-a evsahibliyi 
üçün Azərbaycanla yanaşı, Ermənistan 
və Bolqarıstan da namizədliklərini irəli 
sürmüşdülər. Azərbaycan Prezidentinin 
Administrasiyası və Ermənistan baş na-
zirinin aparatı arasında aparılmış birbaşa 
danışıqlar nəticəsində ötən il dekabrın 

�-də verilmiş birgə bəyanatda elan olun-
muşdu ki, İrəvan Azərbaycanın xeyrinə 
öz namizədliyini geri götürür. Bundan 
sonra Bolqarıstan da öz namizədliyi ilə 
bağlı eyni addımı atmışdı.

COP dünyada ən mötəbər beynəlxalq 
tədbirlərdən biridir. glkələrin təmsilçiliyi 
nöqteyi-nəzərindən BMT Baş Assamb-
leyasından geri qalmır. Hazırda İqlim 
Dəyişikliyi üzrə dərçivə Konvensiyası-
nın ��� tərəfi ���� ölkə və Avropa İtti-
faqı� mövcuddur. Bütün bunları nəzərə 
aldıqda aydın olur ki, qarşıdan gələn 
COP2� tədbiri, əslində, BMT-nin qlobal 
iqlim konfransıdır. Azərbaycan isə təd-
birə evsahibliyi edən ölkə kimi BMT-nin 
bütün üzv dövlətlərinə dəvət göndərir. Bu 
mənada Ermənistana göndərilən dəvət-
də heç bir siyasiləşmə elementi yoxdur. 
/akin İrəvandan daxil olan məlumatlara 
əsasən, Ermənistan bu məsələni birba-
şa olaraq Ermənistan–Azərbaycan mü-
nasibətlərinin nizamlanması prosesi ilə 
əlaqələndirərək, məhz siyasi müstəviyə 
keçirməyə çalışır. Ermənistan parlamen-
tinin müdafiə və təhlükəsizlik məsələləri 
üzrə daimi komissiyasının sədri, hakim 
“Mülki müqavilə” partiyasının üzvü And-
ranik Koçaryan deyib ki, xarici işlər naziri 
Ararat Mirzoyanın COP2� konfransında 
iştirakı üçün Bakı “sülhün onun məqsəd-
ləri arasında üstünlük təşkil etdiyini” sü-
but etməlidir.

“Azadlıq” radiosunun erməni xidmə-
tinə müsahibəsində Koçaryan Azərbay-
canın dəvətini “normal” adlandırıb, lakin 
əlavə edib ki, Ermənistan nümayəndəsi-
nin iştirak etməsi üçün Bakı öz ritorika-
sını dəyişməlidir. -urnalistin “Noyabrda 
Bakıya getmək düzgündürmü"” sualına 
Koçaryan belə cavab verib� “Əlbəttə, 
amma bunun üçün Bakı çox şey etmə-
lidir ki, qavrayış �"� adekvat olsun”. Par-
lamentin komissiya sədrinin anlaşılmaz 

cavabı jurnalisti “Məsələn"” sualını ver-
məyə məcbur edib. “Bakı öz ritorikasın-
da nələrisə dəyişməlidir. O da sülh üçün 
çalışmalıdır, necə ki, biz çalışırıq” – deyə 
deputat vurğulayıb.

Qeyd edək ki, Ermənistan müxalifəti 
A.Mirzoyanın Bakıya dəvətini “avantüra” 
adlandırıb və İrəvanın bunu qəbul etmək-
lə heç bir dividend əldə edə bilməyəcəyini 
bəyan edib. Düzdür, A.Koçaryan müxa-
lifətin mövqeyini tənqid edərək, onun 
təmsilçilərinin Ermənistanın təhlükəsizliyi 
və milli maraqları ilə bağlı məsələlərdən 
çoxdan kənarlaşdıqlarını vurğulayıb. An-
caq rəsmi İrəvan ölkənin xarici işlər na-
zirinin COP2�-da iştirakı ilə bağlı, belə 
deyək, sövdələşməyə başlamaq niyyətini 
gizlətmir. Beləliklə, ölkəmiz növbəti dəfə 
Ermənistanın primitiv və açıq-aydın qey-
ri-məhsuldar taktikası ilə üzləşib. Hay-
lar A.Mirzoyanın Bakıya gəlişi naminə 
Azərbaycanın Ermənistanla sülhün əldə 
edilməsi məsələsində aydın, prinsipial və 
birmənalı mövqeyinə dəyişiklik etməyə-
cəyini birdəfəlik anlamalıdırlar.

glkəmizin Ermənistanla münasibət-
lərin normallaşmasına dair mövqeyi isə 
bir neçə gün öncə – iyulun 20-də ,, Şuşa 
Qlobal Media Forumunun açılış mərasi-
mində Prezident İlham Əliyev tərəfindən 
bir daha bəyan edildi. Dövlətimizin baş-
çısı bildirdi ki, birincisi, Ermənistan Bakı 
və İrəvanın Minsk qrupunun ləğv edilmə-
sinə dair ATƏT-ə birgə müraciət etməklə 
bağlı bizim təklifimizə müsbət cavab ver-
məlidir. Artıq uzun müddətdir ki, bu qrup 
fəaliyyətsizdir, bəlkə də bir-iki ildir. Minsk 
qrupunun fəaliyyətdə olması üçün heç bir 
səbəb yoxdur. dünki həmsədrlər de-fak-
to bir-biri ilə müharibədədir, yəni onların 
ikisi digərinə qarşı bir yerdədirlər. Fransa 
burada bütün imkanlardan məhrum edi-
lib. Onlar nəinki vasitəçi, heç bu region-
da ola bilməzlər� “Onlar Cənubi Qafqaz 
regionunda bizim razılığımız olmadan 
mövcud ola bilməzlər. Bizsiz onu etmək 
istəyirlərsə, onlar uğursuzluğa düçar 
olacaqlar və bu, bir daha onlar üçün çox 
acınacaqlı və ağrılı bir məsələ olacaq. 
Yəni, Minsk qrupunun burada bir növ 
“canlı” saxlanılmasında nə fayda var, nə 
məqsəd var"� ATƏT daxilində konsensus 
şəklində qərarlar qəbul edilir. Ermənistan 
Minsk qrupunu hələ də fəaliyyətdə saxla-
maq istəyirsə, bu, o deməkdir ki, Ermə-
nistanın hələ də Azərbaycana qarşı ərazi 
iddiası var və bu, çox ciddi bir faktordur. 
Bu, bir testdir, bu, bir göstəricidir...”

Prezident İlham Əliyevin fikrincə, 
növbəti şərt odur ki, Ermənistan konsti-
tusiyasında dəyişikliklər edilməlidir. Bizim 
onların daxili işlərinə hər hansı müdaxilə 
etmək niyyətimiz yoxdur. Ermənistan 
konstitusiyasında müstəqillik barədə 
müddəa var və orada Azərbaycanın ərazi 
bütövlüyünə qarşı təhlükə, təhdid möv-
cuddur. Orada Ermənistanın və “Dağlıq 
Qarabağ”ın birləşməsindən söhbət gedir. 
Yəni, bu müddəa o konstitusiyada olduğu 
müddətdə sülh sazişi mümkün deyil. “Bir 
daha demək istəyirəm ki, məni hər kəs 
yaxşı başa düşsün. Ermənistanın daxili 
işlərinə bizim hər hansı müdaxiləmizdən 

söhbət gedə bilməz. Ancaq konstitusiya-
da belə bir maddənin olması sülh sazişi-
ni mümkünsüz edir. dünki konstitusiya 
hər hansı beynəlxalq müqavilədən üstün 
sənəddir. Ona görə biz o vəziyyətdə ol-
maq istəmirik ki, bir gün onlar yenə də öz 
fikirlərini dəyişəcəklər və biz sentyabrda 
atdığımız addımları təkrar etməyə məc-
bur qalacağıq” – deyə cənab İlham Əliyev 
ölkəmizin mövqeyini sərrast ifadə etmişdi.
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dirdi ki, ölkəmizin göndərdiyi dəvət mək-
tubu sülh naminə atılan növbəti addım 
kimi də qiymətləndirilə bilər. Onun sözlə-
rinə görə, bu xoşməramlı jest Ermənistan 
tərəfindən adekvat dəyərləndirilməlidir� 
“Azərbaycan İkinci Qarabağ müharibə-
sində qalib gəlməsinə rəğmən Ermənis-
tanla sülh müqaviləsinin imzalanması is-
tiqamətində beynəlxalq hüquqa uyğun � 
prinsip irəli sürən dövlətdir. Ancaq Ermə-
nistan baş naziri bu yaxınlarda /ondonda 
keçirilmiş Avropa 6iyasi Birliyinin tədbi-
rində Azərbaycan lideri ilə görüşməkdən 
imtina etdi. Bu addım da göstərdi ki, İrə-
van sülh prosesinə sadiq deyil. Görüşdən 
imtina edilməsi ilə sülh gündəliyinə böyük 
zərbə vuruldu”.

Politoloqun fikrincə, İrəvanın Azər-
baycanın evsahibliyi edəcəyi tədbirdən 
imtina edəcəyi halda bir daha təsdiq 
olunacaq ki, Ermənistan sülhdə, əmək-
daşlıqda maraqlı deyil və regionda kənar 
geosiyasi oyunçuların sifarişlərini yerinə 
yetirir.

Beləliklə, bir daha aydın olur ki, Bakı 
A.Mirzoyanın, yaxud hansısa Ermənis-
tan rəsmisinin gəlişi naminə mövqeyini 
dəyişməyəcək. Bizim sözümüzün imza-
mız qədər dəyərli olduğunun ötən müd-
dət ərzində dəfələrlə şahidi olan İrəvan 
bu şərtlərin heç birində aqressiv ritorika 
olmadığını və Azərbaycanın sülh istə-
yinin səmimiliyinə şübhə yaratmadığını 
anlamalıdır. Əgər Ermənistan öz xarici 
işlər nazirini Bakıya göndərmək niyyətin-
dədirsə, o zaman bu məsələni siyasiləş-
dirməkdən əl çəkməli, hər hansı şərt irəli 
sürmədən bunu etməlidir. Əks-təqdirdə 
Azərbaycanın evsahibliyi edəcəyi mötə-
bər tədbir Ermənistan təmsilçisinin iştira-
kı olmadan baş tutacaq.
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Ermənistanı sülhdən uzaqlaşdıran illüziyalar
�əYYəli �-ci VəhiIəGə�
İndi biz Nikol Paşinyanın ATƏT-in 

Minsk qrupunun fəaliyyətinin dayandırıl-
ması, artıq mövcud olmayan bir institutun 
fəaliyyətinə ehtiyac duyulmadığı barədə 
dediklərinin səmimiliyinə inana bilərikmi" 
Onun sülh danışıqlarında, azı, son bir 
il ərzində sərgilədiyi mövqe fərqləri bu 
sualın müsbət cavabını istisna edir. dox 
güman ki, Ermənistan hakimiyyəti indiki 
vəziyyətdə özünün təhlükəsizliyinin tə-
minatı mexanizmlərinin alt qatında məhz 
ABŞ-ni nəzərdə saxlayıb. 6on vaxtlar 
intensivləşən İrəvan–9aşinqton təmas-
ları bu versiyanın inandırıcılıq dərəcəsini 
xeyli artırır. 

Fakt ondan ibarətdir ki, ATƏT-in Minsk 
qrupu 2022-ci ilin fevralından etibarən 
fəaliyyətini “de-fakto” dayandırıb. Bunu 
Ermənistanın baş naziri Nikol Paşinya-
nın özü parlamentdə son çıxışı zamanı 
söyləyib. Yəni, artıq Ermənistan rəhbəri 
də etiraf edir ki, Qarabağ münaqişəsi ta-
rixə çevrildiyi kimi, bu adda qrup və onun 
hımsədrləri də yoxdur. Əgər doğrudan 
da belədirsə, yəni Paşinyan Bakı ilə sülh 
danışıqlarında səmimidirsə, nədən Azər-
baycan hakimiyyətinin təklifini qəbul edib 
bu qrupun “de-yure” ləğvi üçün ATƏT-ə 
birgə müraciət etməkdən yayınır"

Oxuculara xatırladaq ki, Prezident 
İlham Əliyevin həmin təklifi ilə bağlı Er-
mənistan parlamentin spikeri Alen 6i-
monyan da maraqlı açıqlama vermişdi. 
O bildirmişdi ki, sülh müqaviləsi imzalan-
dıqdan sonra Minsk qrupuna onsuz da 
ehtiyac qalmayacaq. Halbuki iki ölkə ara-
sında imzalanacaq sülh sənədinin “Dağ-
lıq Qarabağ münaqişəsi”nin həlli üçün 
yaradılan Minsk qrupuna dəxli yoxdur. 
Rəsmi İrəvanın bir-birinə aidiyyatı olma-
yan bu iki məsələni süni şəkildə bir-birinə 
calamaq cəhdi isə gələcəkdə dolayası ilə 
Azərbaycana qarşı torpaq iddiasının da-
vam edəcəyinin, erməni tərəfinin hələ də 
“bəlkə də qaytardılar” xəyalı ilə yaşama-
sının təzahürü sayıla bilər. 

*  *  *
Mövzuya yenidən qayıtmağımızın sə-

bəbi Ermənistan ictimai fikrində ATƏT-in 
Minsk qrupunun ləğvi ilə bağlı Bakının 
müraciətinə pozitiv təmayüllərin özünü 
göstərməsidir. Ayrı-ayrı siyasilər, bloqer-
lər, analitiklər məsələyə münasibət bildi-
rirlər.    

“Azərbaycan cari proseslərin dön-
məzliyini təmin edəcək qərarların qə-
bulu və möhkəmlənməsi üçün hər şeyi 
edir”. Bu tezisin müəllifi politoloq Tevan 
Poqosyan erməni mediasına açıqlama-
sında bildirib ki, Bakının tələblərindən 
biri, məsələn, ATƏT-in Minsk qrupunun 
ləğv edilməsidir. Erməni ekspertin fikrin-
cə, Rusiya ilə münasibətləri kifayət qədər 
zəiflədən baş nazir Paşinyan indi bütün 
mümkün ssenariləri və onların nəticələ-
rini hesablamağa borcludur. Poqosyan 
iqtidar nümayəndələrinin “Ermənistan 
Rusiya Federasiyasının əyalətinə çevril-
məməlidir” xarakterli bəyanatlarıına bu 
cür şərh verib� “Əgər belə bir fikir sizin 
beyninizə gəlirsə, deməli, əyalətə də çev-
rilə bilərsiniz. Nəticə etibarı ilə indi yürüt-

düyünüz siyasətlə yenə vilayət ola bilərik. 
Kimdən asılı olmağın nə fərqi var"”.

Bu məqamda  Tevan Poqosyanın üç 
il bundan əvvəl dediklərinə nəzər sal-
mağımız, müqayisə nöqteyi-nəzərindən, 
yerinə düşər. O zaman həmin Poqosyan 
belə danışırdı� “İlham Əliyevin siyasəti 
aydındır. Bunun qarşısını almaq üçün 
erməni çevikliyi, düzgün hesablamalar 
və milli arzumuzu təbliğ etməklə almaq 
lazımdır. Mən qarşı tərəfin tələskənliyi-
ni başa düşürəm, amma erməni tərəfi 
tələskənlikdən danışanda, bu, anlaşıl-
mazdır”. 

İndi mövqeyi yüz səksən dərəcə də-
yişmiş erməni politoloqu üç il bundan 
əvvəl rəsmi İrəvana ritorik sualla müra-
ciət etmişdi� “Kim dedi ki, ümumiyyətlə, 
hansısa sülh sazişini bağlamaq lazım-
dır" İmzalanan istənilən sənəd bizi, xü-
susən də gələcək nəsilləri milli hüquq-
larımızdan məhrum edir. Əgər biz güclü 
dövlət formalaşdırmağı, övladlarımızın, 
nəvələrimizin, nəticələrimizin güclü ölkə-
də yaşamasını istəyiriksə, onda niyə on-
ları gələcəkdə daha yaxşı istifadə edə 

biləcəkləri hüquqlardan məhrum edirik" 
Bizim vəzifəmiz güclü dövlət qurmağın 
yollarını başa düşmək üçün öz səhvlə-
rimizdən nəticə çıxarmaq və başqaları-
nın nümunələrini nəzərə almaqdır. Ona 
görə də hazırda nəyə imza atacağımızı 
bilmirəm”.

Hazırda Ermənistan cəmiyyətin-
də təkcə ATƏT-in Minsk qrupunun bu-
raxılmasına deyil, sülhlə bağlı digər 
məsələlərə münasibətdə də haçalanma 
müşahidə olunmaqdadır. Hər şeydən 
göründüyü kimi, Ermənistanın konkret 
bu məsələdə Azərbaycanla razılaşaca-
ğı, ATƏT-ə birgə müraciət etmək fikrinə 
gələcəyi gün uzaqda deyil. Əslində, Bakı 

ilə İrəvanın ATƏT-ə birgə müraciət etmə-
si sülhə aparan danışıqlarda, bütövlükdə, 
ikitərəfli münasibətlərdə müsbət hadisə 
hesab olunmaqla, yeni bir mənzərəni 
formalaşdıra bilər. Bu istiqamətdə birgə 
fəaliyyətin baş tutması Minsk qrupunun 
keçmiş həmsədrləri olan dövlətlərə işarə 
rolunu oynayacaq. Yəni Azərbaycan və 
Ermənistan artıq kənar vasitəçilər, həm-
sədrlər olmadan ortaq mövqeyə gəlməyi 
bacarırlar. Məgər Bakının İrəvana başa 
salmağa çalışdığı əsas məsələ bundan 
ibarət deyil" 

øPraQ %θ'ø5;$1/,   
XQ

5aVim 086$BԤ<29, 
0illi 0əcliViQ GHSuWaWı, SRliWRlRq

– Həmin Tevan Poqosyanla vətən-
daş cəmiyyətinin ekspertləri səviyyə-
sində müxtəlif tədbirlərdə görüşmüşük. 
6əhv etmirəmsə, bir müddət deputat 
kimi də fəaliyyət göstərib, Ermənis-
tanın keçmiş prezidenti 6arkisyanın 
müşaviri də işləyib. Yəni, Qarabağ kla-
nına yaxınlığı ilə seçilsə də, Qərbin bir 
çox proqramlarında yaxından iştirak 
edirdi. 6öhbət on beş-on yeddi il əvvəl-
dən gedir. Elə o zaman İrəvanın Mos-
kva ilə məsafəli davranmasının, Qərbə 
yaxınlaşmanın tərəfdarı kimi tanınırdı. 

O ki qaldı, ATƏT-in Minsk qrupu-
nun ləğvi məsələsinə, burada ümumi 
yanaşmalar məlumdur. Rəsmi İrəvan 
Bakının Minsk qrupu ilə bağlı müraciə-
tinə yalnız sülh müaviləsi bağlandıq-
dan sonra baxa biləcəyini bildirib. Bu 
məsələ barədə ümumi razılığın möv-
cudluğundan danışmaq olar, amma 
bundan ötrü Ermənistan tərəfindən 

iki ölkə arasında sülh müqaviləsinin 
imzalanması şərti var. Amma buna 
qədər İrəvan da Bakının sülh sazişinin 
mətninə əlavə etdiyi şərtləri yerinə ye-
tirməlidir. 6öhbət Ermənistan konstitu-
siyasında, digər qanunverici aktlarında 
qonşulara qarşı ərazi iddiaları ilə bağlı 
yer alan müddəaların aradan qaldırıl-
masından gedir. İrəvanın sülhə aparan 
yolda atmalı olduğu əsas addım məhz 
bu olmalıdır. Hansısa müstəqil eksper-
tin, yaxud politoloqun sözdə Azərbay-
canın müraciətinə müsbət yanaşması, 
onu dəstəkləməsi ilə problem aradan 
qalxmır. İrəvan bunu əməldə sübuta 
yetirməlidir.            
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